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El TSJC obliga tres escoles a 
fer més classes en castellà
Per contra, desestima anul·lar els projectes lingüístics dels centres 
|| La consellera d’Educació va dir que recorreran la sentència

justícia immersió lingüística

❘ barcelona ❘ El Tribunal Supe·
rior de Catalunya (TSJC) va 
resoldre ahir que tres aules de 
tres col·legis catalans hauran 
d’oferir una assignatura tron·
cal més en castellà. Així ho va 
determinar la sala contenciosa 
administrativa després d’ana·
litzar els tres recursos que van 
presentar particulars en relació 
amb l’ensenyament del castellà 
en els seus respectius centres. 
La sala va acceptar parcial·
ment la petició dels deman·
dants perquè l’escola propor·
cioni un ensenyament “efectiu 
i equilibrat” de la llengua cas·
tellana que contempli, com a 
mínim, a més de l’assignatura 
corresponent a l’aprenentatge 
d’aquesta llengua, una altra 
àrea, matèria o assignatura 
no lingüística que es consideri 
troncal o anàloga. Per contra, 
el tribunal va desestimar la pe·
tició dels demandants d’anul·
lar els projectes lingüístics dels 
centres afectats, que serien tots 
de Barcelona.

La consellera d’Educació, 
Anna Simó, va acusar el TSJC 
d’“entrar en campanya” amb 
aquesta sentència i va avançar 
que el seu departament recor·
rerà la decisió. Per a ella, el 
TSJC “està molt allunyat de 
la realitat dels centres, una 
realitat que està condiciona·

da per l’entorn sociolingüístic 
de l’alumnat”. Al seu torn, va 
demanar al Govern que “el 
dilluns mateix”, es tramiti el 
nou decret per desplegar el tí·
tol segon de la Llei d’Educació 
de Catalunya, sobre usos lin·
güístics amb l’objectiu de donar 
seguretat jurídica a les escoles.

efe

Imatge d’arxiu d’un mural d’una escola de Canet.

Marxa lenta 
dissabte contra 
les línies 
elèctriques
Protesta simultània en 
vuit municipis

polèmica

❘ lleiDa ❘ La plataforma Llei·
da contra la MAT ha con·
vocat per a aquest dissabte 
una marxa lenta de vehi·
cles en contra del projec·
te per fer una línia d’alta 
tensió que creuaria l’Hor·
ta i passaria molt a prop 
d’habitatges del barri de 
Magraners. La protesta co·
mençarà a les 11.00 hores 
des del solar que hi ha al 
carrer Marie Curie, a Copa 
d’Or, i hi haurà una protes·
ta simultània en municipis 
com Tremp, Tarragona, 
Tortosa, Igualada, Tremu·
ja (Osca), Lucainena de las 
Torres (Almeria), Luceni 
(Saragossa) i Quintana de 
Martín Galindez (Burgos). 
A la protesta s’han sumat 
la Federació d’Associacions 
de Veïns de Lleida (FAV), 
les associacions de veïns de 
Magraners, Rufea, Grealó 
i Quatre Pilans, la comis·
sió de l’Horta de la Paeria 
i la plataforma d’afectats 
d’Alcarràs.

Desestimat un 
recurs contra el 
pla de la nova 
estació de bus
Presentat per un dels 
amos dels Docs

paeria

❘ lleiDa ❘ La junta de govern 
local va desestimar ahir un 
recurs que va presentar la 
família Figuerola, que és la 
propietària dels Docs, en 
contra d’un tràmit clau per 
a la viabilitat del projecte 
de la nova estació d’autobu·
sos, que es farà en l’entorn 
dels Docs i la farinera La 
Meta. El tràmit recorregut 
preveu compensar els pro·
pietaris d’aquesta zona (bà·
sicament la família Vall del 
grup Vall Companys, titu·
lar de La Meta, i la família 
Figuerola, propietària dels 
Docs) amb una parcel·la al 
carrer Marie Curie, a Copa 
d’Or i al peu de l’LL·11. 

El recurs va ser rebutjat, 
segons la tinenta d’alcalde 
Begoña Iglesias, després 
que així ho proposessin els 
seus serveis jurídics, per la 
qual cosa “es manté l’acord 
vigent que va aprovar l’an·
terior govern municipal”, 
que formaven Esquerra i 
Junts.
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r.r.
❘ lleiDa ❘ La justícia ha avalat el 
repartiment del cànon que Ba-
queira Beret paga per les seues 
pistes d’esquí a les Valls d’Àneu. 
És un litigi que enfronta l’ajun-
tament d’Esterri d’Àneu, discon-
forme amb la quantitat que rep 
cada any, i el d’Alt Àneu, que 
reparteix els diners i defensa 
que ho fa de forma equitativa, 
d’acord amb el conveni firmat 
el 2015 amb l’estació d’esquí. 
Aquesta abona el 5 per cent 
dels ingressos bruts que obté al 
sector de la Bonaigua de la ven-
da de forfets i els establiments 
d’hostaleria. 

Això ha suposat fins al mo-
ment una mitjana d’uns cent 
mil euros a l’any, encara que la 
xifra varia d’un hivern a l’altre 
en funció del nombre d’esquia-
dors que hi vagin. En el futur 
pot augmentar de forma consi-
derable, a mesura que Baqueira 
desenvolupi els seus plans d’ex-
pansió al Pallars.

El jutjat contenciós adminis-
tratiu número 1 de Lleida ha 
desestimat un recurs de l’ajun-
tament d’Esterri d’Àneu, que 
rep uns 15.000 euros a l’any de 
Baqueira. La resta del cànon es 
queda a Alt Àneu i especialment 
a Sorpe, l’entitat municipal des-
centralitzada (EMD) de la qual 
rep un 50% del total. El con-
sistori ho fa així al considerar 
que aquest poble aporta la ma-

La justícia avala el repartiment del 
cànon de Baqueira a les Valls d’Àneu
Rebutja un recurs d’Esterri d’Àneu, que reclama cobrar un percentatge més elevat 
|| Ratifica la distribució dels fons que efectua el consistori d’Alt Àneu

municipis litigi

jor part dels terrenys que ocu-
pa l’estació d’esquí. La decisió 
judicial, del 26 de juny, dona la 
raó a Alt Àneu i l’EMD. Aques-
ta última està representada per 
l’advocat Marc Cervós, de Cu-
dós Consultors.

Esterri d’Àneu aspira a cobrar 
el 25% del cànon de Baqueira, 

una reclamació que basa en 
l’ús compartit de la muntanya 
per part d’aquesta localitat, Alt 
Àneu i els pobles de Sorpe i Son, 
els dos d’aquest últim municipi. 
Tanmateix, la sentència avala 
que el consistori d’Alt Àneu 
efectuï el repartiment d’acord 
amb la divisió de la propietat 

dels terrenys que es va establir 
en el cadastre fa gairebé un se-
gle, l’any 1928, al considerar 
que cap document posterior “no 
desvirtua aquesta delimitació”. 
Per la seua part, l’alcalde d’Es-
terri d’Àneu, Pere Ticó, va avan-
çar que el consistori recorrerà 
la sentència.

leS clauS

El precedent de Naut Aran
z el cànon que Baqueira paga a 
les Valls d’Àneu té el seu prece-
dent en Naut aran, l’ajuntament 
del qual rep al voltant d’un milió 
d’euros a l’any en funció de la fac-
turació pels remuntadors i locals 
d’hostaleria.

El repartiment
z l’acord del 2015 estableix que 
l’ajuntament d’alt Àneu rebrà el 
cànon de Baqueira i el repartirà 
amb l’eMD de Sorpe i el consisto-
ri d’esterri d’Àneu.

L’expansió de Baqueira
z el Suprem ha avalat l’expan-
sió de Baqueira a la Peülla des-
prés d’anys de litigis. l’estació la 
va mantenir en suspens durant 
anys arran de recursos ecologis-
tes i, ara que han estat desesti-
mats, haurà de decidir si posa en 
marxa el pla urbanístic que ja té 
autoritzat.

Imatge d’arxiu d’un remuntador de Baqueira al Pallars.

El cànon
z Baqueira va firmar el 2015 amb 
alt Àneu, esterri i Sorpe el conve-
ni pel qual es compromet a pa-
gar-los el 5% dels ingressos per 
remuntadors i locals a la comarca.

Una quantitat creixent
z el cànon suposa una mitjana 
d’uns 100.000 euros a l’any, però 
l’import creixerà a mesura que 
Baqueira desenvolupi el seu pla 
d’expansió al Pallars.

infraestructures ferrocarril
Paeria De cerVera

la reunió entre l’alcalde de cervera i el regidor d’Igualada.

Cervera vol recuperar el projecte 
de l’Eix Transversal Ferroviari
❘ cerVera ❘ La Paeria de Cerve-
ra vol recuperar el projecte de 
l’Eix Transversal Ferroviari, 
que la Generalitat va posar en 
marxa fa més d’una dècada i 
que està actualment parat. Així 
ho va manifestar l’ajuntament 
després d’una reunió de l’al-

calde, el socialista Jan Pomés, 
amb Jordi Cuadras, edil del 
PSC a l’oposició d’Igualada. 
En aquesta trobada van abor-
dar la possibilitat de formar un 
front comú dels dos municipis 
i es van comprometre a buscar 
“totes les aliances possibles”.

Tallada per una 
avaria la línia de 
tren de les Borges

tren

❘ leS BorgeS ❘ Una incidència 
en la catenària de la línia de 
tren de Lleida a Barcelona 
per la costa va tallar ahir la 
línia entre les Borges i la Pla-
na-Picamoixons. L’avaria va 
afectar les línies R-13 i R-14 
i dos trens de passatgers i un 
de mercaderies van quedar 
aturats en un tram de via úni-
ca a Vimbodí. Renfe va esta-
blir un servei alternatiu per 
carretera entre Montblanc i 
Lleida.

Confirmen la 
inversió en l’accés  
a l’AP-2

carreteres

❘ lleiDa ❘ El Govern de la Ge-
neralitat destinarà un total 
de 250 milions transferits 
per l’Estat a millorar la con-
nectivitat de l’AP-2 i l’AP-7 
amb la creació de 16 nous 
accessos. El ministeri ja te-
nia previstos nous accessos i 
l’acord entre el Govern cen-
tral i la Generalitat permetrà 
incorporar l’enllaç de l’AP-2 
a Castelldans.

Nova app al Jussà 
per descobrir espais 
turístics

promoció

❘ TreMP ❘ El consell del Jussà 
va presentar ahir una apli-
cació mòbil, Viatge als Orí-
gens, que mostra una recre-
ació virtual per visualitzar 
alguns dels espais de relle-
vància històrica del Pallars 
Jussà. L’aplicador combina 
el llegat patrimonial com la 
paleontologia, els castells o 
els pobles medievals amb les 
noves tecnologies.

El viver empresarial 
d’Aran atén 72 
serveis en un any

empreses

❘ Vielha ❘ El coworking del vi-
ver d’empreses d’Aran, Hè-
pic, ha rebut durant el pri-
mer any 72 sol·licituds, de les 
quals 66 han estat persones 
que han accedit al centre per 
períodes inferiors a 15 dies, 
i sis persones han tramitat 
la seua sol·licitud de llarga 
estada i hi treballen assídua-
ment. Hi ha hagut tant per-
sones residents a Aran com 
persones que visiten la Val i 
que necessitaven espai des 
d’on treballar.

Ramon Jordana presidirà 
el consell del Pallars Jussà 
i Carles Isus, el del Sobirà

política consells

r.r. / laIa PedróS
❘ lleiDa ❘ Ramon Jordana, regidor 
d’ERC a la Torre de Capdella i 
director dels serveis territorials 
d’Educació al Pirineu, serà el 
nou president del consell del 
Pallars Jussà. Està previst que 
mantingui el càrrec a la con-
selleria i l’exerceixi juntament 
amb la presidència comarcal, 
si bé només rebrà remuneració 
pel primer. Al Sobirà, repetirà 
Carles Isus, que es va presentar 
a les municipals en una llista 
d’AM, marca blanca d’Esquer-
ra. Els consells es constituiran 
demà.

El mateix dia, el ple de la 
Diputació votarà el cartipàs. 
Sandra Castro, edil d’ERC a 
Lleida, serà vicepresidenta 
segona i Estefania Rufach, al-
caldessa d’Os, passarà a ser la 

portaveu republicana i seguirà 
en la vicepresidència de l’IEI. 
Jordi Verdú serà el vicepresi-
dent del Patronat de Promoció 
Econòmica i Marc Baró, de l’or-
ganisme de Tributs.

D’altra banda, Bellpuig va 
aprovar dimarts el cartipàs, 
amb noves àrees com una de 
destinada a dinamitzar de les 
entitats i una altra a fomentar 
el lleure. Hi haurà quatre tinen-
ces d’alcaldia.

L’Alt Urgell, per a Junts
A l’Alt Urgell, la CUP va 

anunciar que s’abstindrà a la 
constitució del ple, que que-
daria sota la presidència de Jo-
sefina Lladós, de Junts, segons 
la CUP, al tenir 9 dels 19 con-
sellers, ERC i PSC en sumen 9 
més i la CUP en té un.
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La Nectarina 
Atlètica arriba 
als 300 inscrits

atletisme

❘ alcarràs ❘ Unes 300 perso-
nes s’han inscrit en la novena 
edició de la carrera popular 
Nectarina Atlètica d’Alcar-
ràs, que se celebra aquest 
dissabte a la nit. Com ja és 
habitual comptarà amb dos 
circuits, un de 10 quilòmetres 
i un altre de 5, que es podrà 
fer corrent o caminant. Amb-
dós curses començaran a les 
20.30 hores i compten amb 
recorreguts circulars, amb 
sortida i arribada al camp 
de futbol de la localitat. La 
prova va nàixer el 2013 amb 
l’objectiu de promocionar la 
fruita de pinyol.

El Barça pagarà 
la clàusula  
de Brizuela

bàsquet

❘ barcelona ❘ L’escorta de l’Uni-
caja Darío Brizuela serà nou 
jugador del Barça, que té pre-
vist abonar la clàusula de 
rescissió de l’internacional, 
per sobre del milió d’euros, 
amb l’objectiu d’aconseguir 
els seus serveis, com ja va fer 
fa poc amb el verd-i-negre 
Joel Parra.

Un altre que és molt a prop 
de fitxar pel club blaugrana 
és el pivot Willy Hernangó-
mez, després que el Reial Ma-
drid renunciés ahir a anar al 
dret de tempteig sobre el ju-
gador del planter.

La prova va nàixer de la Vertical Cabanera, que va arribar a ser puntuable per a la Copa del Món el 2017.

La Cabanera més alpina 
batrà el rècord d’inscrits
Espera uns 200 atletes en una prova que va arribar a puntuar per a la Copa del Món

atletisme curses de muntanya

redaCCió
❘ lleiDa ❘ Aquest dissabte se cele-
brarà a la vall Fosca la quarta 
edició de la prova de trail La 
Cabanera, que aquest any pre-
senta un recorregut molt més 
alpí i que va camí de batre el 
rècord de participants. Actual-
ment ja s’han depassat els 160 
corredors inscrits, recuperant 
d’aquesta manera la participació 
que hi havia abans de la pandè-
mia –l’edició del 2020 va haver 
de ser suspesa per la covid–. 
L’organització, que va a càrrec 
de l’ajuntament de la Torre de 
Capdella i del Club d’Esquí de la 
Pobla de Segur (CEPS), espera 
acostar-se als 200 participants, 

una xifra que suposaria una  
nova marca per a una prova 
que va nàixer de la Vertical 
Cabanera.

Aquella mítica prova, de la 
qual es van celebrar nou edici-
ons fins al 2018, consistia a pu-
jar al Montsent de Pallars des de 
Capdella, salvant 1.400 metres 
en poc més de 5 quilòmetres, 
una exigent cursa que fins i tot 

va arribar a ser puntuable per 
a la Copa del Món de verticals 
el 2017. El 2019, l’organització 
va fer un canvi de filosofia per 
guanyar més participació i la 
va convertir en una cursa de 
muntanya amb dos recorre-
guts, un de més exigent, d’uns 
22 quilòmetres i 1.400 metres 
de desnivell positiu, i un altre 
de més curt i assequible, d’uns 

11 quilòmetres i 730 metres de 
desnivell. 

La prova, que transcorre per 
sobre dels 2.000 metres d’altitud 
per la zona del Parc Nacional 
d’Aigüestortes i Estany de Sant 
Maurici, té entre els seus objec-
tius recuperar camins antics que 
després del seu pas tornen a que-
dar oberts i que posteriorment 
se senyalitzen, de tal manera 

que s’amplia la xarxa d’itinera-
ris per la zona de la vall Fosca. 
En aquesta edició s’ha recuperat 
el camí de l’Escala Blanca, que 
s’utilitzava a l’hivern per acce-
dir de manera segura a la zona 
de l’Estany Gento. Cada any la 
prova canvia el punt de sortida, 
i aquesta vegada ho farà des del 
Pla de Toveria, ubicat per sobre 
del poble de Capdella.

doS itinerariS
Un de 22 km i 1.400 metres 
de desnivell, i un altre d’11 
km i 730 m, ambdós pel 
Parc d’aigüestortes

❘ lonDres ❘ El tenis necessita un 
rei per al futur i Carlos Alca-
raz fa oposicions clarament a 
la corona. Ahir ho va tornar a 
demostrar en el duel de talents 
contemporanis davant de Hol-
ger Rune, en el qual el murcià 
va triomfar amb solvència (7-6 
(3), 6-4 i 6-4) i demà disputarà 
les seues primeres semifinals a 
Wimbledon contra el rus Da-
niïl Medvédev. Rune, diamant 
d’aquest esport i jugador contra-
posat en caràcter al murcià, va 
sucumbir davant de la potència 
i consistència d’Alcaraz, que va 
cridar de ràbia a l’apuntar-se un 
importantíssim primer set, el 
que va decidir el partit i el que 
marca l’esdevenir d’una rivalitat 
que serà històrica. Perquè Alca-
raz i Rune van donar un espec-
tacle d’intercanvis des del fons 

que va assolir el seu cim en el 
desempat d’aquest primer par-
cial, on els nervis van apunya-
lar el danès, amb una nombrosa 
armada a la grada, però amb 
menys armes a la pista. Quan 

arribava un moment important, 
la raqueta d’Alcaraz no tremola-
va. El murcià va salvar un punt 
de ruptura en el primer joc i dos 
0-30, amb 4-4 i amb 5-5, fins 
que va arribar la sentència del 
tie-break. Després d’un parell 

de boles ajustades a la línia i un 
error per a cada bàndol, Rune 
va cavar la seua tomba amb una 
doble falta demolidora amb 3-
3. Era el moment de màxima 
igualtat i Rune, que mai no ha 
passat dels quarts d’un torneig 
d’aquest calibre, va defallir. El 
7-6 va donar ales al número 1, 
que no va desconnectar en cap 
moment i es va mantenir a l’es-
pera que arribés la davallada de 
Rune, que va acabar sucumbint 
per 6-4 en els dos següents sets. 
Alcaraz és ja el semifinalista 
més jove de Wimbledon des de 
Novak Djokovic el 2007 i el setè 
espanyol en la història a arribar 
fins a aquesta ronda, després de 
Rafa Nadal (8), Manolo Santana 
(2), Manuel Alonso-Areyzaga, 
Roberto Bautista, Andrés Gime-
no i Manuel Orantes (1).

Alcaraz aixafa Rune i jugarà  
les semifinals de Wimbledon
Demà lluitarà per un lloc a la final contra Medvédev

tenis grand slam

SeMifinaLiSta MéS joVe
supera Djokovic, que ho va 
ser el 2007, i és el setè 
espanyol en la història a 
arribar fins a aquesta ronda

alcaraz esclata d’alegria després de segellar la seua classificació.
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